
Тактички програм.
Г-ђа Др. Б. Дежелић у своме члан-

ку, објављеном у прошлом броју

„Женскога Покрета", препоручилаје

Алианси „Женских Покрета" неке

ствари на равмишљање, које би тре-

бале да сачињавају њен тактички

програм. Тај тактички програм са-

стоји се у
томе

„да се неће дирати

у
питања, која би нас сигурно раз-

двојила". Гћа Дежелић признаје да

ово није обавезно за Алиансу, већ

само за неке Женске Покрете (н. п.

Загребачки), али ипак у њеном члан-

ку се испољава жеља, да се ни у

листу Алиансе „Женских Покрета"

не третирају она питања, која из-

весном броју наших жена нису по

вољи. Хтела бих на све то да кажем

своје лично мишљење, а мишљење

Алиансе можемо утврдити приликом

првог нашег ширег
састанка.

Пошто су у Женском Покрету са-

купљене жене најразличитијих миш-

љења, сасвим је природно да мора

мећу нама владати толико слободе,

да можемо пустити да се та мишље-

ња изразе, како би их они, који се

са њима не слажу, могли пажљиво

саслушати и изложити своје супротно

гледиште, а ни у ком случају не би

требало забранити им даговоре. Зато

би договор о трпељивости међу нама

био много бољи, него договор да се

ћутке пређе прекоствари, које једном

или другом нису по вољи. Не смемо

допустити да у заједници у којој раде

различито ориентисане снаге добије
маха нетрпељивостједнога дела према

другом, јер би се из тога сигурно

изродио терор и један део би се увек

осећао нелагодно, што би
спречавало

његову активност у нашој заједници

Када смо објавили чланак г-ђе Др

Хлапец, нисмо тражили да се њено

мишљење усвоји, јер смо били уве

рени да ћемо чути и супротно миш-

љење, и тако би наше жено биле у

стању да створеобјективно гледиште.

Ово смо сматрали за потребно, јер

ће време када ће бити потребно
да кажемо нашу принципиелно доку-

ментовану реч по томе нов ка

знени закон се спрема. А друго: Али-

анса је члан интернационалних орга-

низација; што неминовно тражи да

познајемо комплекс свих питања,

која се односе на жену. Мислим да

бц нам било
врло нелагодно, када

бисмо као чланови интернационалне

организације морали прецизирати

наше гледиште у питањима, којима
се нисмо никада бавили. Али, без

обзира на ове практичне разлоге

треба да важи у уређивању листа

принцип слободе и принцип трпе-

љивости ни мало се не бојим да би

поштујући оба ова принципа преко-

рачили границе пристојности и оз-

биљности расправљајући чак и о нај-

деликатнијим питањима.

Нека ми јс дозвољено да наведем

један пример да би се боље разу

мело становиште Уредништва. У на-

шем листу објавиле смо чланак „Срп-

ским Женама" који је био веома те-

жак и тугаљив за Српкиње, чланице

наших Женских Покрета. С
друге

пак стране, неке су чланице чак и

волеле да чују мишљење бугарских

жена по овим питањима. Кад би се

Уредништво управљало по тактичком

програму прећуткивања о извесним

стварима, које нису пријатне једном

делу наших чланица, оно би га пре-

ћутало, али на супрот тежње да се

о питањима створи код наших чла-

ница објективно гледиште.

Поред тога што г-ђа Дежелић мисли

да наш тактички програм не дозво-

љава третирање неких деликатпих

питања, она каже „да
бисмо још и-

мале да посвршавамо много послова,

прије него ли дођемо до питања о

о којима је овде говор“. Не бих се

могла сложити ни са овим мишље-

њем г-ће Дежелић, по коме би било

потребно да у нашем листу пишемо

само о једном извесном броју пита-

ња. Свакојако да ће г-ђа Дежелић

са мном се сложити, да живот поје-
динаца, као и сваке заједнице има

две тежње: једна иде за тим да систе-

матски иоргански изграђује, а друга

за тим да се упозна са идејама и

тежњама људи, па ма биле оне и по

грешне.
Вез те тежње нема напретка

ни развитка

Дакле, према моме убеђењу, није

потребно да Алианса има тактички

програм. који базира на ћутању о

многим стварима. У нашем заједнич-
ком раду пре свега нам треба међу-
собне искрености, трпељивости и

поштовања мишљења других, и ако

се са тим мишљењем не слажемо.

Много је корисније за све нас ако

тачно упознамо назоре једне и друге

групе жена, ако упознамо сва пита-

ња свестрано, јер само тако можемо

на-ћи праву линију за наше заједнич-
ке акције.

Да искрено кажем, мрзим тактику

када се пречишћавају појмови, јер
имам увек

осећање да се при томе

запоставља искреност убеђења.
На крају хтела бих

исправити једну
малу нетачност. Г-ђа каже да је "Хр-
ватска Католичка Женска Свеза већ

године 1919 и 1920 - дакле пре не

го ли »Женски Покрет« радила за

циљеве ЖенскогаПокрета. Нећу овде

да говорим о томе од када су било

Српкиње, Хрватице или Словенкиње

радиле за исте циљеве,
већ само упо-

зоравам да на глави нашега листа

као година излажења стоји: IX година.

Београд. Алојзија Штеби.

Извештај са конгреса венеролога

у Загребу.
У мјесецу новембру 1927 одржан је

први састанак југословенског дерма-

то-венеролошког удружења, који је
осим осталих предмета имао на днев-

ном реду притање проституције у

нашој држави. Ради преобиља мате-

ријала морало је питање проститу-

ције бити одложено за нарочити са-

станак, који јс одржан 25 и 29 јану-

ара
1928

у Загребу.

Дискусија о проституцији стављена

је на дневни ред 1 југ. венеро-дермат.
удружења из тог разлога, што је Ми

нистарство Народног Здравља издало

у новембру 1927 „уредбу о сузбијању

заразних болести" чија гл. VIII го-

вори специјално о сузбијању сполних

болести, а у којој чл. 69 дословно

гласи: „у року од 6 мјесеци пропи
саће Министарство Народног Здрав-
ља у споразуму са Министром Уну-

трашњих Дела Правилник о мјерама
за сузбијање проституције“. Југо-
словенско ванеро-дермат. удружење

сматрало је потребним, да том при-

ликом, иа свом првом конгресу
ство-

ри јединствено мишљење и да то

мишљење предложи Министарству
Народног Здравља. Колику важност

је Министарсто дало раду овог кон-

греса најбоље се види из тога, што

је делегиралосвог представника, који
је пратио сав ради по свршеном из-

јавио, да ће реферати, дискусија и

представка овог конгреса послужити

Министарству при доношењу поме

нутог правилника факат топло по-

здрављен од свих присутних као до-

каз уске и ради тога сигурно успјеш-
не сарадње Министарства са пред

ставницима свих установа за сузби-
јање венеричних

болести.

Овом
Конгресу су поред представ-

ника Министарства Народног Здрав
ља присуствовали шефови клиника,

шефови дермато-венеролошкихамбу-

ланти, градски и редарственифизици
- а дозвољено јеучествовање и пре-

ставници »Алиансе Женских Покре
та«. Овај изузетни случај мора се

нагласити и објаснити, и ако пред

ставница Алианске (лекар) није била

венеролог, дозвољено јој је изнети

становиште и предлоге Алиансе, јер

су скоро сви Присутни уверења, да се

у питању сузбијања проституцијемора

саслушати мишљење жена, скоро сви

су се жалили на њихову небригу и на

несхваћање у раду, кад су са женама

у том смислу
почели да раде. (Ово

су и нама женама позната факта,
она имају своје разлоге - али је по-

требно баш сада јасно и истинито

их признати, да би све жене, ма ко-

јем удружењу или друштвеној класи

припадале, макар и у задњи час све-

срдно, заједнички и систематски по-

радиле, да се исправи неподношљива

неправда према женама и срамота за

цијело човјечанство: законом зашти-

ћена проституција)

Према 13 реферата из наше држа-

ве поновноје доказано, да су данаш

ње мјере за сузбијање венеричних
болести помоћу реглементације и

касарнације проститутке - а с тог

становишта се је на конгресу првен-

ствено третирала проституција
потпуно илузорне, јер јс у свим гра-

довима наше и осталих
држава тајна

проституција, (т. ј. она која се не

(може или не смије подврћи реглемен-
тацији) -- најмногобројнија, престав-

ља најопаснији извор венеричних за

раза а осим тогасу
од те врсти

профилактичних мера сасвим искљу-

чени мушкарци, за које се медицински
не можеустврдити, да

су мање опасни

преносиоци заразе
од жена.

Абстрахирајући сада
мушкарце

из прочитаних реферата се види ко-

лико у појединим нашим градовима

има реглементираних (или касарни-

раних) проститутки:

Загреб са отприлике становника

140000 има 85 регл. простит, а 600

тајних.

Сарајево са отприлике становника

70.000 има 110 регл. простит. (100
у јавним кућама).

Сплит са отприлике становника

35.000 има 13
регл. простит. (све у

јавним кућама).
Вараждин са отприлике становника

10.000 има 13 регл. простит (све у
јавним кућама).

Карловац са отприлике становника

7.000 има 8 регл. простит. (све у јав-

ним кућама).
Шибеник са отприлике становника

5.000 има 4—5 регл. простит. (све у
јавним кућама).

Ови бројеви јасно показују, како

је лажна тврдња да полицијски кон-

тролирана проституција ограничава

% заразе, кад се види, да су из те

контролепотпуно искључени
мушкар-

ци, а контролиранежене преставља-

ју тако мали број, да оне из чисто

техничких разлога не могу се смат-

рати најважнијим извором заразе.

Имајући у виду осим сполних

зараза и остале рђаве последице

проституције на друштво у погледу

моралногздравља, у погледуправед-

них друштвених односа, у погледу
доследног провођења Уставом

гаран-
товане личне слободе венеролози

с правом су настојали да на овом

свом првом састанку - најприје пи-

тање проституције осветле са меди-

цинске стране, с обзиром на здравље
појединаца јер су свјесни да ће

ови разлози у првом реду руководи-

ти и законодавца при доношењу но-

вог закона за сузбијање проститу-

ције и подређене власти и публи-
ку при примјени и извођењу тог

закона.

Али је и међу венеролозима било

господе, која су пледирала за аболи-

цију из разлога чисте праведности

(као г. г. професор Ђорђевић, Д-р
Кићевац, Д-р Фархаш), нарочито Д-р
Клепац, који је том

приликом нагла-

сио потребу интенсивног рада Жен-
ских Покрета да, осигуравши жени

директни утицај у законодавним тје-

лима, оне узмогну сарађивати и при

укидању оваких друштвених анома-

лија.
На примједби неких, да наш народ

не би одобрио аболицију, упозорио
је Д-р Кићевац ма факат, да наш на-

род, претежно сељачки сам по себи

не познаје форму реглементиране
проституције, а Д-р Клепац је донео

интересантан резултат анкете у Ци-

риху
од 1916 (као пример мишљења

градског становишта), кад се је за

аболицију изјавило 49.806 лица, а

против ње само 18.016!

Становиште Алиансе Женских По

крета изнела је њена представница

у овој форми:
Као представница Алиансе Ж. П.

треба да изнесем становиште које
заузимају жене, удружене у овој орга-
низацији према проституцији.

Феминистичка Алианса у питању
проституције не заступа становиште

хуманитарне дјелатности,
него ста-

новиште праведности и једнакости
пред законом за све грађане једне друш-
твене заједнице, без обзира на спол.

За нас је озакоњена законом за-

штићена проституција не само пи-

тање повреде женског достојанства
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него је ми жене широкогрудније
схваћамо од наших мушких другова

- ми је сматрамо срамотом и бо

лешћу цијелог човјечанства.
Из реферата г.г. предговорникакао

и по мишљењу истакнутих социјал-
них хигијеничара (мећу њима у пр-

вом реду Grotjahna, у његовој књизи

Sociale Раthologie) види се, да сви до-

садашњи покушаји за сузбијање ве-

неричних
болести касарнацијом или

реглементацијом проституткиња нису

успјели. А то је сасвим логично из

једноставног разлога, што се и ка-

сарнирати и реглементирати може

само један мали дио жена, како се

то види и из реферата предговорни-

ка (н. пр. Сарајево 70.000становни

ка, 12.000 одраслих жена 100 касар

нираних) и што по данашњим систе-

мима мушкарац који је исто тако

опасан преносилац заразе остаје без

икакве контроле.

Много је важнија ствар:
може ли

се венеричназараза идентифицирати
са проституцијом, како то често бива

и да ли иста средства могу послужи-

ти за смањивање венер. зараза, као

и за сузбијање просгитуције.
Наше је мишљење: да су венер. за-

разе само један дио проституције.

Венер. заразе се могу смањити само

једним за све облигатним законом о

сузбијању вен. болести.

А проституција, условљена економ-

ским, просвјетним и на крају био

лошким (хередитарним) приликама

може да се смањи и ако се на кра-

ју можда никад неће моћи укинути

много далекосежнијим и дубљим

друштвеним промјенама, за које се

мора тражити сарадња просветних,

економских фактора и на крају
свакако жена, које су у том питању

највише тангиране.
Женски Покрети у нашој држави

заузимали су у
више махова своје

становиште у питању проституције,
имају то становиште изражено у ре-

золуцији од марта 1926, која гласи:

На својој сједници од 4марта 1926.

проучавајући проблем проституције
и средства за њезино сузбијање, до

неле смо следеће закључке:

1. проституција постоји када једна
жена у исто време сполно општи са

више мушкараца у сврху зараде.

Ње неће нестати сасвим из биолош-

ких, физиолошких и социјално-еко
номских разлога.

2. Женски Покрети треба да се

боре против озакоњене проституци-

је, која жену прогони ради прости-
туције, док мушкарца оставља пот-

пуно неодговорним.

Ради тога треба:
I. Изједначити морал.

II. Донети модерни закон о вене-

ричним болестима, у који спада:

а) присилно пријављивање и без-

платно лечење венеричнозаражених,
без обзира на спол.

б ) кажњавање оних који знају да

су заражени, па ипак сполно опште

с њим и заразе га. (Овде треба пред

видети и кажњавање пијаница који
у пијанству почине овај злочин).

Зауспешну борбу у ширем смислу

потребно је;

1) променути одгој младежи у по-

гледу сексуалног обавешћивања и

изједначења морала;
2 ) провести систематску заштиту

жена (нарочито девојака). У ту сврху

треба их економски обезбеђивати,
оснивати домове за незапослене же-

не и т. д.;

3) у комисији за изједначење мо-

рала у Друштву Народа треба свака

па и наша држава да буде заступље-

на по женском делегату, те у истој
треба да се бори нарочито против

трговине белим робљем, проституци-

је и венеричних болести.

У току дискусије чуло се је веома

интересантних података о разлозима
проституције (хередитет, ниски кул-

турни степен, лоше економско стање,

абнормалне социјалне прилике итд.)
- а на крају створен је ужи одбор

од 5 лица за стилизовање представке,

која ће бити упућена Министарству

Народног Здравља. Члан овога одбо-
ра била је и преставница Алиансе.

Представка гласи:

Конференција југословенских ве-

неролога одржана је у Загребу дне

28 и 29 јануара 1928
у циљу

да ра-

справи питање проституције у нашој

држави, а поводом тим,да Министар-
ства Народног Здравља према члану

180 Фин. Закона за 1927/28 односно

чл. 69 Уредбе о сузбијању заразних

болести у најкраће вријеме има да

донесе Уредбу о мјерама за сузбија-
ње проституције. На њој су учество

вали шефови оделења и амбуланта
за венер. болести, представници кли

нике, градски и редарствени физици,
обласни одборник Загребачке Обла-

сти и Делегат Алиансе ЖенскихПо-

крета, у присуству преставника Ми

нистарства Народног Здравља.

По саслушању реферата из цијеле
земље и након дискусије могло се

установити,
да се већина изјавила

принципијелно за укинуће реглемен-

тације проституције за аболицију.
- с тиме, да се та аболиција про

веде истовремено доношењем само-

сталног, јединственог закона о суз-

бијању сполних болести. Постојећа
уредба о сузбијању заразних болести,
глава VIII није доступна, да зајемчи

успјешну проведбу аболиције, Јер не

поставља захтјев облигаторног лије-
чења обавезног пријављивања спол-

но оболелих, као и врела заразе. Тај
самостални венер. закон треба да

буде донесен на темељу сарадње со-

циално-медицинских стручњака, ве-

неролога, правника и социалних ра-
деника,

мушкараца и жена.

Док се не донесе тај нови венер. за-

кон, велика већина се сложила у том

1 ) Да се јавне куће свакако и бе

зодвлачно укину у цијелој земљи, да

се отварање и подржавање истих за-

брани. (За одржање јавних кућа из

јавила се само незнатна мањина ко

лега из провинцијалних градова);

2) Да се умјесто до сада провађа-
ног система реглементације уведе

принцип неореглементације који се

састоји у овом: С полицијским схва-

ћањем реглементације треба преки

нути. Подлога овој неореглементаци-

ји је чисто здравствена. Надзор над

проституцијом одузимље се полицији
односно ћудоредној полицији. Над

зорнаобластје принципијелно здрав

ствена област, којој се придијељује
старатељски (скрбнички) уред,у глав-

ном вођен од жена. Ове здравствене
области биле би

у првом реду венер.
амбуланте (антивенер. диспанзери)
или полицијски здравствени одсјеци.
Полицијске (управне) власти сарађују
с тим социалио санитерним области-

ма само у колико је с тим у вези

административни посао евиденције и

проналажења проституције. За ово

има да се упосли и квалификовано
женско особље. Присилно стављање

проститутка под сталан надзор (при
силна инскрипција) забрањује се.

Ову неореглементацију проститу-

ције треба употпунити тиме, да се

уз надзирање проституције посвети

пажња и оним мушкарцима, који по-

тражују проституцију, па да се по

дузму сходне санитарнемјере и про-

тив њих.

Ове мјере предлажу се као привре

мене и прелазне, док се не донесе

самосталан јединствени закон о суз-

бијању сполних болести.

Конференција ће овај закључак

ставити до знања Министарству На

родног Здравља у нади, да ће га при

решавању тог питања узети у обзир.
Са стране Алиансе Женских По-

крета предложена је: аболиција са

истовременим доношењем антивене-

ричног закона; у случају моментане

непровидности:неореглемемтације,за

коју ће бити одговорна власт у пр

воме реду санитарнау вези са со

циалним установама(Fürsorgestellen)

- ове посједују у главном да воде

жене. У колико буде привремено по-

гребна полицијска власт, да се у њој

запосли и квалификовано женско

осрбље.

Сарајево. Д-р Маша Живановић.

Питање постављања жена за

директора гимназија.
У последње време питање постав-

љања жена за директоре гимназија
постало је веома актуелно.

Многи

протести су уложени, многе резолу-

ције су донете у' циљу да се у жен-

ским гимназијама поставе жене за

директоре.

Од пре два месеца у Крагујевачкој

Женској Гимназији г-ђа Даница Пе

ровић, професор, врши дужност ди-

ректора, и у тој гимназији се за ово

кратко време осећа један невероватан

преокрет, како у унутрашњем раду.

тако и у опхођењу и понашању уче-

ница. С тога је цео колегиум Крагу-

јевачке Женске Гимназије упутио

молбу Господину Министру Просвете

да се за директора Гимназије постави

дефитивно гђа Перовић. Овај акт

колегиума је утицао веома пријатно
на све ђачке родитеље, који су га

најрадосније поздравили.
Женски Покрет Друштво за Про

свећивање Жене и Заштиту њених

Права у Крагујевцу, придружио се

молби колегиума Женске Гимназије
и обратио се А шанси Женских По-

крета у Београду и Народном Жен-

ским Савезу да личном интервенцијом
код Г. Министра Просвете убрзају
повољно решење њихове молбе.Кра-

гујевачки Женски Покрет у својој
молби излаже да је неопходна по-

треба да се постављају жене за ди-

ректоре женских гимназија, жене које
боље разумеју дечју душу у нај-
опаснијим годинама њиховог раз-

витка, и да верује да ће молбу шума-

диских жена Господин Министар за-

довољити, и да ће и овога пута

Шумадија бити међу првима који
приводе у дело велике, добре и ко-

рисне реформе за наш народ.

Овом приликом је иитересантно

напоменути, да је још пре много го-

дина у Крагујевачкој Више Женској
Школи, као и у београдској, била

управитељица жена, која је оставила

најлепшу успомену, како код настав-

ника и ученица, тако и код цело-

купног грађанства. Када јс жена

могла бити директор у нашој земљи

пре толико година, и показала нај-
лепше резултате у томе своме раду,

из кога разлога нам данашњи људи

оспоравају то право? Лако је кон-

статовати да је томе једини разлог

конкуренција,збогчега данас стојимо
у томе погледу много горе, него пре

толико година.

"Молбу Женскога Покрета из Кра-

гујевца Алианса Женских Покрета и

Народни Женски Савез су најенер-
гичније подупрли, и ми очекујемо да

обавестимо наше чланове о скором

успеху у
овоме правцу.

Драга С. Јанковић: Деца.
Приповетка изграћена па конкурсу

Уметничког Одељења Мин. Просвете-
-1927. Београд, С. Б. Цвијановић 1928

године.

Читаоца у почетку изненади садр-

жина књиге. Очекујете децу бар као

предмет приповетке, ако не и да је

приповетка за децу.
У

ствари, деца

су
само повод овој приповетци, као

што су и узрок душевној патњи глав

не личности. Предмет ове књижице

од којих шездесет страница, читав

је роман. Тај романпроживљавајсд
на сељанка, и прича га епском мир-

ноћом, својственом људима са села,

навиклим да дају мање изражаја и

радости и болу. Али кад завршимо

и последње редове и имамо у
све-

сти слику свега, целу новелу, тада

нарочито
осетимо куну јачину и у-

метничку вредност ове приаоветке.

„Болничким ходником разлегоше

се тешки кораци и одјекну глас бол-

ничарке:

- Овамо, чича! На ову страну!"
Тако мирно и просто а ипак тако

живо почиње ова симпатична и оз-

биљна књига. Пуна реалних, каткад

и реалистичких описа, она је драго-

цен прилог и верна слика живота и

мишљења нашег сељака. Ту су и на-

бачене чини и „рашчињавање" ако

се нема деце, и ломљење погаче над

главом породиље, а ту су и мобе,

бербе, комишање, итако даље. Пуно
богатог материала у делу живота

зналачки приказаном,
што нас под

сећа, да ст наш цењени научник Д-р
Тихомир 'Ђорћевић и г-ћа Јанковић

и по томе брат и сестра. Уопште,
иако је скоро цела приповетка испо-

ведање „греха“ и душевних патњи

Једне жене, кроз све Је преплетен и

наглашен фолклорни моменат. И сам

мотив приповеткетакав је; грех и

грижа савести младе жене последица

су
нагонске жеље нашег патриархал-

ног света да му се децом очувају

крсно и породично име. Свекар јуна-
киње овако Јој одвраћа на примедбу,
да га Је дедом учинила његова кћи

већ пре:

„Е, јес, ћери, али јс Нева, иако

је моја ћерка гућа кућа; и њена де-

ца тућа слава, туђе презиме. Во-

ли деда и оног унука, али да му до-

ђе и да им одем, то је све. А ово је

моја кућа, мој наследник, моја слава,

моје презиме, моја крв“.
- Његова крв. Он то тако верује.
Међутим, сталним прекорима, заје-

дањима, па и претњом да ће бити

отерана ако за годину дана не роди,

жена је нагнана да се све чешће

сећа једног савета, реченог као у

шали: да мимо мужа потражи деце.

Мужевља породица не обилује децом,

али ни њима ни мужу не. пада на

памет да потраже узрок ка својој

страни. Њена мати покушавала јс,

пак, чак и да ограничи рађање, па

јој није пошло-за руком. На ипак.

она, Миља, ако не роди за годину

дана, отераће је. - Болно место не

само у животу наше сељанке, али

нарочито ту,
где се често одигравају

драме које би испуниле и роман и

трагедију. Кривица је, то јест, ако ту

уопште
може бити речи о кривици,

јер је и муж ушао у брак чист и не

вин, до мужа, и Миља добија дете од

другога. Али колико је ту далеко од

ње свака друга мисао осим те, да се

унесе мир у кућу, да се муж и ње-

гови обрадују изадовоље, иона оста-

не уз њих! Како је, например, само

чист приступ младићу, од кога оче-

кује спас у невољи, како чудновато

наивно звучи ова реченица:

»А би ли ти мени учинио што би

свом најрођенијем учинио, али само

да нико не зна, сем мене и тебе и

Онога озгоре?«
Ипак, »историја« се понавља и Ми-

ља рађа и даље децу са другим, јер
и њена свекрва каже, кад је она пита,

зар јој још није доста децо:

» - Бог с тобом, 'ћери! Па од деце

огризние нема!

- Деце никад није много за сеља-

ка, вели тата.« И варошанин каже:

једно ко ниједно; сељак по готову.

Ипак, страх
да се то не сазна стално

је прати, међутим свест о «греху» и

грижа савести први пут се јављају
кад добије вест да Јој је муж на Је-

дрену рањен. Евоједног лепог описа.
«Нана је по цео дан плакала, а Ја

по целу ноћ. Никако нисам могла да

спавам : жао ми мог човека, па се

кајем што сам га
варала.

Боље би

било, велим, и да су ме отерали но

што сам ово радила. Па ме стра’ да

не умре, и све ми тако нешто страш-

но пред очима. Жао ми за његову

доброту, за његову лепоту, а знам да

сам грешна, па никако да заспимо.

- Али муж се враћа и оздрављава,

срећно издржи и све друге ратове,
и тек несрећан случај који се њој
деси и донеде је у болницу, наводи

је понова на мисао о греху и казни.
И лежећи и трпећи тешке телесне

болове, од којих убрзо и умире, она

непрестано мисли на своју децу и на

свој грех, и то су њене Још теже

патње. Осећа погребу да коме испо-

веди свој грех, и пита ауторку овог

дела, (која, као, такође лежи са њом

у соби):
«Је ли, госпо, је л’ се истина мно-

го мучи кад ’оће да умре онај који
има велики грех?» И:

«А је л’ греота да човек умре а да

се не исповеди?» Добија одговор

да исповест олакшава патње души, и

она, сећајући се покојне «наје» којој
би све казала, заплаче се и одлучује

да њој. госпи, све каже. И тако се

развија приповетка, у
том причању,

исповедању, испрекиданом згодно, од

стране писца, да не би било моно-

тоније.
И сама исповест је испрекидана

опширношћу причања о другим ства-

рима. Управо то одступање од глав-

ног предмета даје жииљу и вернију

слику и јунакиње, и свега око ње.

Госпођа Јанковић јеуспелаврло вер-

нода прикаже осећање и начин миш-

љења и изражавања једне просте

жене. Ето неколико таквих описа:

Дође тако и вршидба. Мој се чо-
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век, фала Богу, сасвим опоравио.

Ради као и пре. У том погину у Са

рајеву онај швапски престолонаслед-

ник. По селу поче да се говори: би-

ће рата! Тата замишљен, и све жури

да се посо сврши што пре. Плаћа

раденикенемилице, а ими попадасмо

од посла. Тата продаде грдно жито,

а нана се љути што не чека проле-

ће, биће жито скупље, а он вели:

- Ко зна шта ће до пролећа бити!

И истина. Једне ноћи, некако око

СветогИлије, почеше звона на цркви

да звоне, прангије и пушке да пу-

цају. Чујем ја, тата изиће у кујну и

викну нам:

- Децо! Мобилизација! Ето рата!
Ајде, Пајо, сине, устани!"

Све је тако живо и природно

описано, да би човек рекао,е је ау-
торка збиља све те речи слушала не-

посредно из устију оне која је све

то доживела, ипак, ова јеприповетка

чиста инвенција. Успех тог верног

приказа извесно да лежи и у одлич-

ном познавању сеоског живота и у

добру и у злу. А уметничка вредност

књиге потврђена је додељеном награ-

дом. Госпођа Драга С. Јанковић

може бити потпуно задовољна својим
првим иступом као књижевница. А

ми јој можемо не само честитати на

успелом делу, већ и захвалити на

охрабрењу које њене године и прво

дело уливају и онима што више ни-

су у првој младости, и страшљиво

гледају на мало времена а много

жеља и намера.

Београд. Р. А. Ч.

Положај жене у најважнијим за-

конима Норвешке.
Интернационална Алиансаза Жен-

ско Право Гласа објављује у
своме

органу "Jus Sufragii“ одговорена пи-

тања о томе, како јетретирана жена

у законима појединих држава. Неке

од тих одговора саопштићемо у на-

шем листу, да бисмо се приликом

израде наших закона могли и ми у

нашим захтевима управљати, према

оним добрим стварима, које су
већ

спроведене у напредним земљама.

Одговор из Норвешке, који је на-

писала Д р Д. Банг је следећи:

Положај норвешких жена, лични и

правни, добар је. Напредак је био

брз, рефорама је било много и ду-

боких.

Ограничено активно и пасивно

право гласа за општине (које је огра-

ничено према плаћању пореза), до-

биле су године 1901, а године 1910

добивено је опште и једнако право

гласа за општине. Године 1913 до-

биле су жене и политичко право гла-

са под једнаким условима, који важи

и за мушкарце.
Ти

услови су: ста-

рост
25 година, норвешко држављан-

ство и пет година боравка у земљи.

Од године 1809 важи једнака пуно-

летност за мушкарца и за жене,

од године 1851једнако наслседно пра-

во за мушку и женску децу.

Године 1888 била је укинута регле

ментација проституције, а јавне куће
су биле забрањене већ четири године

раније. Обоје су
постигле жене чвр-

стом агитацијом.
Закон из године 1886 даје женама

слободани потпун приступ на уни-

верситет. Године 1912 добиле су жене

приступ у сва државна звања, изу-

зевши црквену службу и министар-

ске положаје. Од године 1910 могу

постати жене чланови „Краљевског
Савета". .

Слобода рада за жене је потпуна и

они, који су хтели да заштитним за-
конима за жену ограниче рад жене

у индустрији, нису успели. Норвешки
закон за заштиту раденика даје же-

нама довољно дуг одмор у случају

порођаја и забрањује жени само рад
за чишћћење машина. Године 1909

био је предложен у Парламенту закон

да се женама забрани ноћни рад.

Дебате су биле веома бурне, а закон

одбачен, јер су биле саме раденице

и феминисткиње његове противнице.

Закони за заштиту деце датирају из

године 1915 и доносе велики напре-

дак за неудате мајке и њихову децу.
Жене су агитовале за и против тих

закона. У пракси су се ти закони

показали врло добри, и црна пред-

сказивања се нису испунила.

Између нових закона је најважнији

онај, који п, шта удатим женама њи-

хово првобитно држављанство. По-

следњи закон, кога јепримио парла-

менат, дозвољава удови својину цело-

купног наследства.

Да се је могло све ово у

Норвешкој, последица је промењеног

социалног положаја жене. Нове про

мене у брачноме закону су такође
последица тога факта. Нарочито то

да може, хоће и мора толики број

удатих жена зарађивати нан куће,

један је између најјачих узрока. Иа

равно да су и код нас тежње да се

удатој жени ограничи слобода рада,

али до сад, без успеха, упркос вели-

кој незапослености.

Нови закон од 20 маја 1927 године

регулише имовинске односе брачних

другова, и одређује извесне норме

за издржавање.
Те

норме су подјед

наке за жену и мужа, обоје закон

сматра за равноправнепредставнике

заједничког газдинства.
Закон зашти-

ћава подједнако жену и мужа пред

злоупотребама заједничке имовине:

даје прилику посебне имовине како

за мужа,
тако и за жену, али ипак

ставља имовну заједницу за норму

економског реда ме-ђу брачнимдру

говима.

Наш закон за развод брака од оп-

штег је интереса. Године 1909 тај за-

кон је добио измене, које су знатно

олакшале развод. Године 1918 дошле

су још нове олакшице. Брак се раз-

води, ако тражи развод један од су-

пружника, после сепаратискога
доба

од једне до две године.

Агитацијом су норвешке жене у-

спеле да се измени казнени закон

тако да много строжије кажњава зло-

чине против сполног морала. Го-

дине 1922 основана је била нарочита

комисија за израду измена казненог

закоиа, у којој су биле поред седам

мушкараца и две жене. Предлог тих

жена, као миноритетни предлог по-

стао је закон, т. ј. повишење казне

за злочине против сполног морала,

такође и према абнормалним
особа-

ма. Други предлог миноритета. т. ј.

жена, да се не смањи казна особама,

које деликт изврше у пијанству, за

сада је Парламенат одбио.
Жене

у Норвешкој су већ толико

продрле са својим захтевима у зако-

нима, да им је остало још врло мало

правних захтева да задовоље. Наша

највећа женска организација предло-

жила је Парламенту један захтев, који
сматрамо за веома важан, то је да

могу жене ступати и у свештеничку

службу. Општински одбори су већ

изјавили против наших захтева у ве-

ћини што смо унапред очекивали.

Али, и то глупо ограничење наше

слободе рада, мора пасти за неколико

година.

Здравствена Сведоџба.
Век пре рата опажало се код мно-

гих народа опадање морала и са тиме

у вези погоршањездравстеног
стања.

Ово је дало повода многим култур-

ним радницима: лекарима, државни-

цима, списатељима и т. д., да се оз-

биљно позабаве овим проблемом и

иступе пред јавност с разним пред

лозима. Светска катастрофа је њихов

рад грубо прекинула, погоршала је

морал уопште и у нечувеној мери

дала маха заразним болестима на-

рочито туберкулози и сифилису. Ово

је више но икад истакло нужност

решавања овога тешког проблема, и

уношење нових темељних реформи.
Статистички податци разних земаља,

а у првом реду великих метропола

Париза, Лондона, Берлина, Беча и

т. д., упогледуброја венерично
обо-

леле младежи, бројамладих злочинаца,

распрострањене полигамије и поли-

андрије и разних тешких социалних

болести, у истини су запрепашћа-
вајући. Без

сумње да што пре и што

енергичније треба томе злу ступити

на супрот. С тога се свуда третира

о сексуално- хигиенском проблему:

у Енглеској, Француској Немачкој,
Чехословачкој и т. д. У самоме по-

четку тога покрета препоручују се

као најбоља поглавито два средства
увођењелекарскогпрегледаприликом

склапања брака и укидање јавних
кућа, проституције.

Потпуно оправдани врло умесанје
захтев да када супружници ступају
у брак имају не само право, већ и

дужност да знају један за
другог не

само где су и када рођени, и томе

слично, већ и то каквог су здравља.
Што се тога

тиче, влада у свима

друштвеним сталежима, а нарочито

међу простијим светом, невероватна
лакомисленост и неискреност. Удају
се и жене тешко заражени људи без

икакве гриже савести, често пута и

не знајући колико греше.
Нема поговора да се у принципу

мора примити овај захтев о здрав

ственој сведоџби пре брака. Али,

проблем ипак није тако прост што

се тиче његовог спровођења упракси.
Већ и сама чињеница да се о томе

лекарском предлогу пре брака много

говори, а да је усвојен у незнатно

малом броју земаља, доказује велику

тешкоћу и колико се мора бити о-

презним. Пре свега мора се устано-

витии да ли констатовање једне за-

разне болести код онога који жели

да ступи у брак, мора за собом по-

вући и забрану брака. Многи ће на

ово питање одговорити: на шта цела

ова дебата, ако не би било те по-

следице? Па ипак велика већина
при-

сталаца
здравствене сведоџбе није

зато, и њихово се становиште мора

одобрити Изузетак мора увекчинити

врло заразна и јако развијена бо-

лест, у ,соме случају болесник се мора
подвргнути строгомлечењу у болници

Али, последица једне драконскеза-

бране ступања у брак у случају обо-

лења, била би
несумњиво повећање

броја ванбрачног живота и рађања
ванбрачне деце што је највећи
узрок злочинима, проституисању и
и рађањуу кретена. И ако се узме у
обзир да је данас сексуалностпреко

мере развијена услед рђавог узгоја
омладине, а и великим делом услед
несређених социалних прилика, ипак

и када дође једно здравије и морал-
није поколење, ово ће бити једна
важна чињеница, о којој ће се мора-

ти водити
рачуна. Брак је ире свега

једна социално економска институци-

ја, и с тога се свакоме брачном пару
мора оставити да ово питање реши

по своме нахођењу. Али, свакојако
да би било веома нехумано, када би

једноме човеку, зато што има какве

заразне клице,
ускратили сву

благо-

дат
уредног домаћег живота. Власт

може приморати једног човека да

призна своје стање, да се подвргне

лечењу и да сачува околину од зара-
зе, али даље не може ићи. Поред
тога има заразних болестиа а нарочи

то оболења од сифилиса, врло пот-

муких и разноврсних, и савесном

лекару налаже највећу опрезностпри
стављању диагнозе. С тога сваки

ступајући у брак, морао би свога

брачног друга отворенода обавести

о степену свога оболења и уопште

о здравственом његовом стању, а

оставити њиховој слободној вољи

даље опредељење.

Има још неколико других сличних

примера, које је потребно говорити
са овим

у вези. Тако н. пр. жене,
особито са села, тешко се дају пре
гледати

свестрано од стране лекара.
С тога оне често постају жртва не-

савесних шарлатана или трпе од лако

излечивих болести, које нелечене

могу имати веома тешких последица.

То је једна велика погрешка, али

разумљива нарочито код младих стид-

љивих жена. С тога би преглед код

жена, које ступају у брак, мораобити

повераван увек женским
лекарима,

и тиме би се избегло и често злоупо-

требљавање службених органа.

Дакле практично спровођењездрав-

ствене сведоџбе при склапањубрака
тражи: знатан бројженских

стручних
лекара у свима крајевима; строго

организовање амбулаториског лече-

ња и болница у свима крајевима,
снабдевање модерних инструмената

и лекова (ма да знамо да би овај
последњи услов мали број земаља

био у могућности да потпуно задо-

вољи). Доношење једног закона, значи

врло мало, ако није осигурано ње-

гово спровођење. Ужасан хаос је по-
следица закона који не могу бити

спроведени.

Али, и ако за сада због техничких

тешкоћа овакав један закон не бисмо

могли спровести, нужно је да се овоме

проблему поклони највећа пажња,

и да се бар теориски претресе, да

би касније могао бити лакше реа-

лизиран.
Он би био од велике ко-

ристи већ и зато, што би истакао

значајност здравља и потребну уз-

држљивост и хигијенски живот.

Праг. Д-р. Јулка Хлапец-Ђорђевнћ.

Лорд-мер Маргарита Бивен.
У нашем листу јавили смо већ

лањске године да је била изабрана
за председницу велике енглеске оп-

штине вароши Ливерпула г-ца Мар-
гарита Бивен. Сигурно да ке наше

жене интересовати њен живот, т. ј.
њен рад пре избора на овај важан

положај.
Г ца Бивен јс већ деценијама нај-

јача снага на социалном
развитку

Ливерпула, и дала је највећи подстрек
за многе институције, које служњ

заштити деце. Одмах, када је напу-

стила школу, постала је одушевљен

сарадник у сетлменту за мајке. У тој
установи ју је највише дирнула суд-
бина богаљасте деце Зато је више

пута недељно обилазила ту децу у

њиховим бедним становима и учила

их је читати, писати и рачунати. Тај
рад јој је дао идеју да оснује школу

за богаљасту децу. Ова школа је по-

стала полазна тачка за њен даљи рад
на општем добру. Видела је да деца

не оскудевају само у васпитању, већ

да им недостаје и телесна нега и

сви остали преко потребни услови

за живот. Основала је друштво за

заштиту деце, коме је био циљ да

помогне деци у сваком погледу.Дру-
штво је снабдевало децу млеком, хра-

ном, одећом, лековима, штаповима,
болесничким колима и т. д. Постепе-

но је то друштво проширило свој
рад и на осталу децу. Саградило Је
нарочиту школу ван вароши, болни-

цу за лечење ваздухом на мору,

опоравилиште за децу, фериалне до-

мове за
децу и мајку, саветодавнице

за мајке и игралишта. Ова разграна-

та делатност закључена јеоснивањем

једне велике дечје болнице у Ливер-
пулу.

Године 1915 постала је г-ца Бивен

прва жена члан општинског одбора
; за општу добробит У томе својству
највише се трудила да се оснује
дом за ону омладину, која се први

пут судски казни. Године 1921 била

је изабрана за општинског одборни-
ка, а лањске године била је изабра
на за председника општине града

Ливерпула.

Јануара месеца био је у Ливерпу-
лу један интересантан скуп. Г-ца
Бивсн, лорд мер Ливерпула, позвала

Је тринаост жена, мредседника оп-

штина у Енглеској на састанак. Ии

једном до тада нису се окупиле иа

заједнички састанак све жене, пред-

седници општина у Енглеској. Огва-

рајући овај састанак
у Општинској

кући Ливерпула, лорд мер Маргари-
та Бивен у своме поздравном говору
истакла је да њен позив на овај
састанак има само тај циљ, да се

оне узајамно упознају и подстичу

једна другу у великом раду. Такође
Је рекла да је овај састанак велики

догађај у историји феминизма. Г -ца

Бивен уверена је да ће се до најбо-
љих резултата доћи само тада, када

мушкарци и жене буду потпунорав-

ноправно и слободно сарађивали у

свима пословима. У своме говору

она је додирнула пројекте о изград-

њи ове велике вароши, наговештава-

јући да ће у своме раду нарочиту

пажњу обратити зидању здравих ста-

нова.

Нови
председник заинтересовао се

одмах за бедно стање раденичких

породица и почео је да испитује узро-
ке. Г-ца председник брзо се уверила

да један од главних узрока лежи у
томе, шго раденици у суботу, кад

приме плату, одмах пропију један
део плате и тако не остаје довољно

за породицу. Ставила јеопштинском

одбору предлог,да имају жене оп-

штинских
раденикаи службеника пра-

во да узимају аванс на мужевљеву
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платуу висини плате једне недеље. Та

ко примају сада жене
унапред плате и

мужеви не могу да пију у суботу увече.

Кажу да је ова одредба ливерпулске о-

пштине дала врло добре резултате и

енглеске феминисткиње тражесада да
се донесе државни закон, да има

свака жена право на извесан део

мужевљеве плате, колико треба за

издржавање породице; јер су жене

одговорне за правилно функциони-
сање породице.

Годишња Скупштина Наставничког

Удружења.
У недељу, 19 фебруара т. г., одр-

жана је годишња Скупштина Удруже-
ња Наставница Средњих и Стручних
Школа. Скупштину јсотворилапред

седница, гђица Катарина Богдано-
вић, извештај о раду дала је гђица
Зора Нешковић, секретар, а стање

благајне г-ђица Душанка Витас, бла-

гајник Удружења. Из извештаја секре-

тара
се види да се рад Удружења у

току године кретао у неколико ли-

нија.

I На молбу Удружења Општина је
доделила Наставничком Удружењу

пространо земљиште на Топчи
дер-

ском Брду за подизање МодернеЖен-

ске Гимназије са интернатоми свима

потребним просторијама за кабинете.

библиотеку, читаоницу, гимнастичку

салу и т.д. На Скупштини се наро-

чито водила жива дискусија о изради

програма»модерне« радне школе,

и о начину извођења огромногапо-

сла око подизања зграде.
II У току прошле године одржана

су
на Народном Университсту два

предавања у корист Удружења. Пре
давале су г-ђица Љубица Јанковић и

г-ђица Даринка Стојановић. Преда
вања су се наставила и ове године.

За њих су се пријавиле г-ђице Ка-

тарина Богдановић (која јевећ имала

прво своје предавање), Љубица Јан

ковић, Даринка Стојановић и г-ћа
Аница Ребац.

III Удружење је издало Календар за

1928
годину »Хероје целога света«

као припрему средњошколској омла-

дини за конкурс који 416 Удружење
расписати за ученице и ученике о

југословенским херојима.
IV На молбу Удружења Министар-

ство Просвете је одобрило годишње

одсуство двама кандидатим Удруже-

ња за бављење на страни ради лич-

ног усавршавања
и ради студирања

нових метода средњошколске на-

ставе.

V Удружење је одржавало везе са

осталим београдским друштвима: са

Црвеним Крстом, Удружењем Учите

љица иЗабавиља, Народним Женским

Савезом приликом Материнског

Дана када су чланови Удружења др-

жали предавања по школама и давали

деци задатке са том темом, и на

Скупштини Савеза, октобра прошле

године, у Суботици, где је на днев

ном реду било истакнуто питање ва-

спитање женске омладине. Удружење

су ту заступала два члана: г-ђица

Даринка Стојановић и г-ђица Зора

Ђорђевић. Исто тако Удружење је
учествовало на конференцији бео-

градских професора, сазваној пово-

дом нацрта новога Закона о средњим

школама. Том приликом је г-ђица

Катарина Бргдановић подвукда све

оне тачке које тангирају женске гим-

назије и наставнице.

И ако и само са малом имовином,

Удружење је приложило Народном
Женском Савезу о Материнском Да-

ну
50 динара, и помогло Удружење

породица изгинулих и умрлих офи-

цира у рату са 50
динара, као и об-

нављање „Манежа" са 1000 динара,

покупљених у ту сврху од чланова.

На Скупштини поред извесног бро

ја ранијих чланова Управе, изабрани

су нови чланови до дванаест за

Управу, која има да заступа идеје

Удружења, интересе
наставница и да

се стара о побољшању наставних

метода у школи.

Донесена је резолуција која је

предата г. Министру Просвете. Она

гласи:

»Од 2-ХII-1927године у Министар-

ству Просвете састаје се комисија за

израду сталнога државног програма,

и у том послу учествују сви про-

светни радници, изузев жена профе-
сора.

Господину Министру познато једа
су жене заступљене у нашим сред

њим школама у великом броју и да

имају своју специалну организацију
- Удружење Наставница Средњих и

Стручних Школа. На својој послед

њој скупштини од 19 ов. м. Удру-
жење је донело резолуцију којом за-

хтева да се ова неправда исправи на

тај начин, што 116 жене од сада бити

заступљене у комисији за израду про

грама, кап и
у секцијама за израду

Наставнога Плана.

Сем тога у Просветном Савету же-
не професори имају своја два члана

који се никако не позивају на сед-

нице, и Удружење тражи да се према

њима поступа исто као и према му-

шким члановима Савета.

Удружење такође налази да жене

професори треба да буду и у коми-

сијама за полагање професорског и

учитељског испита, за грађење рас

пореда наставника по школама, као

и у свима комисијама, у којима се

даје ориентација нашим школама.

Налазимо да жене-професори нису

заступљене ни као наставни инспек-

тори, ни као изасланици Министра

Просвете.
Удружење очекује да ће се у нај-

краћем времсну потврдити Закон о

Средњим Школама и да 1.6 у њему

сви наши захтеви бити уважени.«

Активност Удружења Универси-
тетски Образованих жена.

У прошлом броју „Женскога По-

крета" објавили смо апел Удру-
жења Университетски Образованих
Жена, у коме се позивају све жене,

које су свршиле Университет, да по-

шаљу Удружењу податке, потребне
да се изради једна статистика жена

са университетсксм спремом код нас

у земљи. која је за сада потпуно не-

позната. Ови податци несумњиво су

од великог интереса и за Женски По-

крет, и с тога Алианса Женских

Покрета моли све својеорганизације
да утичу на жене у својој околини,

да се одазову овоме позиву Удружења
и пошаљу тражене податке.

Ових дана Је Удружење Универси-
тетских Жена објавило Још једну

своју лепу акцију, расписалоје кон-

курс за један научан рад, од великог

интереса нарочито за наше жене, са

темом: „Наше знамените Жене XIX

века.“

Најбољем раду доделиће се награда

од 3000
динара.

У конкурсу могууче-

ствовати све университетски обра-
зоване жене које живе унашој држави

Рок пријаве радова је 30 септембар

Оцењивачки суд биће састављен из

стручних научних лица. Рукопис

остаје својина аутора.
Сва погребна

обавештења даје председница Удру-

жења, г-ћа Паулина Лебл-Абала,

6, Високог Стевана ул. Београд.

Поред ових акција, пратећи пре-

давања на Београдском Народном

Университету примећује се да Удру

жење настоји да се жене - чланови
Удружења што чешће појављују

са својим предавањима Ова актив-

ност Удружења у почетку њиховога

рада веома нас радује, у толико више

што је њихова акција нарочито ко-

рисна за женски покрет у нашој

земљи у ширем смислу.

Породица са правног и моралног

гледишта.

Проф. Д-р Емил Свобода;

Љубити човека значи обра-

ћати се саучешћем онима, који

не могу да пробуденашу на-

клоност.
Е. Свобода.

Више него у некој другој струци

изражава се у делокругу породичног

права разлика међу тим што јесте и
међу тим што би требало да буде.

Требало би да буде, да се бар у
по-

родичном односу оствари то, што је

до сада неострављиво у осталом де

локругу друштвеног живота, т.ј. да

односи међу људима буду вођени мо-

ралним основима љубави. Стварно је
то, да данашњи нивољуди не допушта

да правоустукне пред прагом поро-

дице; мора доспети и тамо и докази-

вати, приморавати, кажњавати; при-

бавити бар најмању меру пристојно
сти у случајевима где нема моралног

осећаја, где нема човечности.

Није потребно посматрати ствар

тако, као да би правни закон увек

само следовао интерессебичности со-

циалне групе. Правни закон често иде

а временом, сигурно чим даље,

тим чешће ићи ће стопама мо-

ралног закона, без обзира на дирек

тан интерес
социалног савеза. У дело-

кругу пордичногправа видимо обоје:
заиста Је државни интерес да се деца

рађају и да их породице уредно ва-

спитају са душевне и телесне стране,

али јс интереспростечовечности, да

се тражи
помоћ несрећним, социално

слабим бићима; било деци, мајкама
или старима, родитељима који су већ

неспособни за рад, или ненормалним
бићима који нису способним да се

сами пробијају кроз живог
пун опа-

сности.

Већ из тога се примећује да ће

утицај права имати само релативну

вредност. Можемо себи ствар предста

вити врло јасно сравњивањем са

здравственим питањем. Имамо много

болница и лекара, имаћемо их можда

и више, али поред тога хоћемо да

људи радије буду здрави, него да буду
савршено лечени. Тако исто зидамо

право и хоћемо да га имамо усавр-

шеним, али боље би било, када га

не бисмо потребовали, када би
људи

живели морално.

Нека је коме драго или не, истина

је да морални закон гледа на човека

„sub specie aeternitatis “. Не обећава,
не прети,

већ показује пут ка савр-

шенству, које није особина природ-

них појава. Природни закон је закон

себичности и насиља, природни је
ред основан иа снази. Морални закон

води ка себеодрицању, к томе, да чо-

век интерес другога стави, ако не

изнад свог личног, онда бар поред

свога, као равноправни.
Ако

звер за-

дави овцу и човек убије звер, то је
закон природе. Али, ако се човек баци

голим рукама на звер, да му истргне

другог човека, за којег иначе нема,

никавог личног интереса.то је ствар

необична, али етичка. Не мора то

бити баш звер може то бити бо

лест (нега за време куге или сличних

зараза), може то бити други облик

опасности која прети,
телесне или

моралне.
Никоме не чинити криво

бити пра-

ведним, строгим и непопустљивим

према себи, али љубазан и прашта-

јући према свима осталима радије
не осуђивати друге, него ли суђе-

њем учинити им криво.
Колико јето

велик задатак за човека! Маса људ-

ска није праведна. Праведни су по-

јединци, већином прикривени, нео

бдарени славом ни поштом.

Али, теже је љубити човека. Не

оног у
машти, већ оног који живи,

који баш долази, оног који долази у

невреме, оног који је непријатно не-

захвалан, оног који нам се опире,

непријатеља. Какојејевтино љубити

»човечанство«, »народ«,»Бога«. Али,

љубити конкретну. обичну, одвратну

стварност, можда и уображену и глу-

пу љубити у стварности је немо-

гуће без победе над самим собом.

Љубити само у том смислу да по-

могнемо где смо, и било с препреком,

без воље, савлађујући сами себе. А

нс очекивати ништа: ни на овом ни

на оном свету. Трудити се да нам

постане прирођена љубазност, до

брота, »весело срце«. То је одгова-

рајући узор моралногзакона. Љ. Ш

(Свршетак у идућем броју). '

Белешке.

Просвјетни тједан у Вараждину. У

низу кулгурних приредаба »Про-

свјетног тједна«, који се је одржао

по целој Хрватској, истакла су се и

женска друштва у Вараждину. »Удру-
жена Вараждинска Жена«, »Вараж-
динска Хрватица« »Израелитско до-

бротворно гопојинско друштво« и
»Женски Покрет« дали су први при-
нос са предавањем прсдсједнице

Женскога Покрета госпође Луције
Персоли „Н ародпи обичаји у три
главна живота момента: порода, же-

нидбе и смрти и положај , жене
у

њима“. Прије самог предавања, тај-
ник гимназијске екстензе, професор
Г. М. Каман, живом ријечи истакнуо.

је значење тога тједна и Још топлије,
апелирајући на сношљивост коли по-

јединаца толи и социалне заједнице,
прогласиокарактеристичну идеју про-

свјетног тједна, а то је мир. На те

ријечи је надовезала предавачица,

истакнувши важну улогу жене у па-

цифистичном покрету. Жена је нај-
већи пацифиста. У доба, када су се

две моћне
царевине у Европи почеле

милитаристички подизати, написала

је Берта Сутнерова чувену књигу
„Доле са оружјем!“

Предавачица је затим истакла важ-

ност жене на сваком
пољу културно-

га
рада, а напосе на проевјетном,

пољу у прошлости и у садашњости.

Затим је одржала најављено предава

ње ниансирајући биједни положај
жене у нашим некултурним крајеви-
ма. Предавање је би 10 лијепо посје-
ћено, а наша женска удружења и

овом згодом показаше, како се слож-

ним радом и у нашем малом Вараж-
дину може постићи што се Једва и у

много већим
градовима постизава.

Жене у дипломзтској служби. - Г-ђа
Маргарита Рец, наименована је за

секретара Угарског Посланства у

Паризу. Г-ђа р
е ц је била од 1922 го-

дине
у Угарском Посланству у Со-

фији.

Жена и саветодавни одбор економске сек-

ције Друшта Норода. Г-ђа Еми Фројндлих,
посланик Аустриског парламента,

наименована је за члана саветодавног

одбора економске секције при Дру-
штву Народа. Ово је прва и једина
жена члан дотичне комисије.

Немачке парламвнтарке за децу. - У
последње

време се почело говорити

у Немачкој, да ће
ради уштеде, која

се има спровести, држава укинути
повластице, које је учинила за сиро-

машну децу, да добију бесплатан под-

воз када одлазе на опоравилиште или

у фериалне колоније за време лета.

На ову вест четири парламентарке

Др. Гертруд Бојмер, Др. Елиза Мац,
г-ђа Шпербер и г ђа Вебер упутиле

су интерепелацију на Министра Сао-

браћаја, тражећи да се ова намера

не спроведе у дело. На њихову ин-

тервенцију, како је немачка штампа

објавила, одустало се од ове намере,

и немачка је влада одлучила да и

даље даје бесплагнапутовања оболе-

лој деци као и за одлазак у фериал-
не колоније.

Жена бактереолог. - Американске
новине објављују да је Мис Алиса

Еван бактереолог, која ради у лабо-

раториуму у Вашингтону, изабрана
за председницу Америчког Бактере
олошког Друштва. Мис Еванје један
медицински ауторитет у Америци,

нарочито позната са својим радови-

ма на испитивању грозница, она је

пронашла т. зв. грозницу са Малте,

коју на људе преносе животиње.

Велики успех жене-архитекта. - Био је

расписан конкурс за монументално

позориште Шекспирово, у његовом
месту рођења. У конкурсујеучество-

вало 70 архитекта из Енглеске и

Америке, међу којима је била само

једна жена, г-ђа Елизабета Скот. Њен

нацрт
добио је прву награду и по

њеном нацргу ће бити подигнуто

Шекспирово позориште.

Први шеф станице-жена у Енглеској. -
Тајмс доноси вест да је у Енглеској

пре кратког времена наименована за

шефа станице Едлестона
прва жена,

Мис Маргарета Кочран. Мис Кочран

је заменила свога оца, који је оти-

шао у пенсију, после 48 година

службе.

Жена авиатичарскн шампион у Јужној Афри-
ци. - Интернационална Лига Авиа-

тичара предала је прошлог месеца

сребрни пехар Леди Белеј, славној

авиатичарки, која је у јуну месецу

однела победу на лаком авиону до-

стигавши рекорд висине 18.000стопа.
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